
 

 

 المستخلص

موثوقيةةالبرمجمايةةي لصةة لمقةة جلبريسةةللبرج ينةة لرتثيةةجلمةةملبرمنةةنظ ميملوبرم ةةوجيمل   مةةال

  يلألالإن وجصيللبتنميلعسىلبرجغملمملقعومالقييسلموثوقيالأ  مالبرمجمايي لقملل.لبرمجمايي 

حقةةي يالوكرةة لوليةةيلرسميي ةةي للإ نةةن يذلكرةة لمةةملظةةاللبنةةنظ بمل مةةيكبلموثوقيةةالبرمجمايةةي لب

بره فلمملصكهلبر جبنالصولنعميملبث يملممل ميكبلقاحيال.لبلاظنميجبرمنحقللعسيهيلمملمجحسال

برمجمايةةي لرسحقةةوللعسةةىلبرع يةة لمةةملبر مةةيكبلبرخجعيةةالتحةةيلا لظيقةةالمةةملصةةكيملبر مةةوكايمل

يجلرنييةةيملمنةةيصمالرسمنةةيع  للةة لحةةللم ةةتسالعةة ملواةةو ل مةةوكبلوبحةة ليمتةةملأملينةةنظ ملتمعيةةت

قاحيالاميذلأ  مالبرمجمايي ،لحيثلمملظةاللصةكيملبرنعميمةيمل  مةللأمل ةنمتملمةملبرعثةوجل

تةكر لعمة  يلبرةىلديةي  ل قةالمية جب ل.لعسىلألضلل موكبليقةس لرحيرةالمعي ةالموقة لواهة لأقةل

مييج ةالمةيملعة  ل ةجللبنةنظ بمللولجاةجبدل جبنةي لظةالللمملمعيرملصكيملبر موكايملبرمعمميم

رنحييةةللأصةة بفلبرجنةةيرالقم ةةيلمدع ةةيدلمي مةةالرسموضةةوثلنحةة لبر جبنةةالثةةملنةةج  يلمعةة لل.نيةة يج

تميلنملنج ل جبني لنةيميال ةيمسال.لبرنعيجيفلوبرمخيصيملبرعيمالوبرن لرهيلعاقالمموضوثلبرمحث

أيضةةيقلقم ةةيلمدع ةةيدل مةةك لعةةملبر مةةوكايمل.لعةةملموضةةوثلبر جبنةةالوتةةكر لبر مةةوكايملبرمعممةةيم

وتكر ل جبنالمع لظقي قةهم،لومةملثةملقم ةيلمنعميمهمةيلو جبنةالظقةي  لبرمع ييملميرنعميمل

تمةيلنةملأيضةيقلنية يجلمعةيرملبر مةوكايملبرمعممةيمل.لبرنعميميملوق م يلنمثيا لميي يةالرهةكبلبرضةج 

 جييالبلإمتةيملب ع ةم،ل جييةالبرمجمعةي لبرقةضجيلبرضيةجل:لميننظ بملثاثال جللني يجلمظنسخا

تكر لأاجي يلع  لن مييي لعمل جيلل.للجيلبرمجاحالبرضيجلظ ياظ يا،ل جييالبرمجمعي لبرقض

لضةلللة لتةللحيرةالبرمحيتي لوبننظ بملميي ي لحييييالرنح ي لبر موكبلب مثةللو جييةالبرنية يجلب 

عسةةىلعةة  لمعةةيييجلمظنسخةةا،لوأ هةةج لبر نةةي حلبرنةة لنةةملبرحقةةوللعسيهةةيللعيريةةاللميلاعنمةةي وكرةة ل

ل.ولي   لبننظ بمل جللني يجلمظنسخالل لج نيبلمي جب لأتثجل قالنيمبرقيضنيملبرمينجح
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ABSTRACT 

Software reliability is the key concern of many users and developers of software 

systems. Although it is difficult to measure the reliability of software system before 

its development is completed yet if data in terms of inter-failure time are available, 

predictions about its reliability can be made. The object of our study is to generalize 

two well-known software reliability models, as special cases of our suggested two 

general formulas several sub-models will be provided for a particular situation with 

less effort and time. In more details, a theoretical review of Jelinski –Moranda (J-M) 

and Littlewood-Verrall (L-V) models is given and their reliability characteristics are 

considered. The theoretical foundation for our three and four parameters general 

formulas are illustrated. Some important software reliability measures for the 

generalized models are considered and graphical representation of those measures are 

given. Three different methods of estimation: the maximum likelihood, nonlinear least 

square, and weighted nonlinear least square are used to estimate the parameters of the 

generalized two reliability models. Simulated and real data applications are conducted 

to validate the suggested general formula and to compare the three estimation 

methods. Several evaluation criteria are used to compare between the selected 

estimation methods, and to choose the best fit model for each simulated and real data. 

The obtained results show the effectiveness of our proposed two reliability general 

formulas and the usefulness of using different estimation methods at producing more 

precise estimators. 

 
 

 


